
   
 

13. januar 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1. Hvor meget indflydelse har de lokale fangere og fangerorganisationer på fastsættelsen af 

narhvalskvoter i Østgrønland? 

 

2. Hvad er årsagen til, at Naalakkersuisut tilsyneladende vægter biologernes og NAMMCOs anbefalinger 

langt højere end fangernes, hvad angår narhvalskvoter i Østgrønland? 

 

3. Hvilke fordele og ulemper vil Naalakkersuisut mene, at der er ved at være medlem af NAMMCO? 

 

4. Hvad gør vi fra grønlandsk side for at gøre biologerne i NAMMCO opmærksomme på de 

østgrønlandske fangeres observationer? 

 

5. Hvad er den historiske årsag til vort medlemskab af NAMMCO, og hvad vil det have af betydning, hvis 

vi beslutter os for, at vi ikke har lyst til at være medlem mere? 

 

6. Er der økonomiske omkostninger forbundet med at være medlem af NAMMCO, og i så fald hvor store 

er disse omkostninger og hvad får vi for pengene? 

 

7. Kan Naalakkersuisut oplyse andet i relation til emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Justus Hansen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Hvalfangst er helt naturlig del af vores historie og vores kultur. Det gælder i hele landet. På den baggrund er 

det en stor skam, at hvalkvoterne på Østkysten er meget små. De små kvoter gør det nærmest umuligt at 

ernære sig som fanger. 

 

Den samlede narhvalskvote for Østgrønland var i 2020 på 50, men er nu sat til at falde med 10 om året, så 

kvoten i 2023 bliver på bare 20. 

 

Vi har her at gøre med en situation, hvor der er uenighed mellem de biologiske eksperter og de lokale 

eksperter (fangerne). Fangerne har givet udtryk for, at der er mange hvaler, mens biologerne og 

internationale fora såsom NAMMCO mener, at der ikke skal fanges hvaler ved Østkysten. 

 

I en rapport fra NAMMCO fra 2019 anbefales det således, at der slet ikke skal fanges narhvaler i 

Østgrønland. 

 

Med disse spørgsmål ønsker jeg at få oplysninger om kvotefastsættelse og hvilket udbytte vi som folk får af 



   
 

at være med i eksempelvis NAMMCO. Jeg finder det ikke betryggende, at der er så stor forskel på 

biologernes og fangernes opfattelse af de virkelige forhold. 

 

Jeg ønsker svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


